
ناترازی ۱۷ هزار مگاواتی برق
رئیس هیات مدیره سندیکای شرکت های تولیدکننده برق 
گفت: در حال حاضر میزان مصرف برق در کشور از ۷۷ هزار 
مگاوات عبور کرده و میزان ناترازی نیز بیش از ۱۷ هزار مگاوات 
ثبت شده است.  حسنعلی تقی زاده دیروز در نشست خبری با 
اشاره به وضعیت ناترازی برق و راهکارهای حل آن اظهار کرد: 
گر شرایط به همین روال پیش برود تا سال ۱۴۱۴ میزان ناترازی  ا
برق به ۳۷ هزار مگاوات می رسد و با توجه به رشد مصرف که در ۱۰ 
سال آینده خواهیم داشت؛ این عدد یک سوم مصرف برق کشور 
کی است که یک سوم نیاز برق کشور  می شود و این تصور خطرنا
ناترازی داشته باشیم.  رئیس هیات مدیره سندیکای شرکت های 
کید بر اینکه کلید ناترازی برق از ۱۰ سال پیش  تولیدکننده برق با تا
زده شد، تصریح کرد: از سال ۱۳۸۳ که بخش خصوصی به عنوان 
بزرگ ترین تولید کننده برق دیده شد و به اشکال مختلف مورد 
سرکوب قرار گرفت، شاهد وقوع ناترازی در صنعت برق بودیم زمانی 
که هیات تنظیم بازار نرخ آمادگی را ثابت نگه داشت مشکلاتی به 
وجود آمد.  به گفته تقی زاده نرخ آمادگی نیروگاه ها ۱۸۵ ریال بود و 
امروز نیز همچنان نرخ آمادگی نیروگاه ها همین عدد است.  وی 
ضمن انتقاد از عدم توجه وزارت نیرو به لایحه رگولاتوری تصریح 
کارآمد برق، سرکوب بخش خصوصی، عدم توجه به  کرد: اقتصاد نا
نهاد رگولاتوری، عدم تمکین وزارت نیرو به قوانین، موجب ایجاد 
ناترازی ۱۷ هزار مگاواتی در صنعت برق شده و این در شرایطی 
است که بخش خصوصی ۶۰ درصد تولید برق کشور را برعهده 
گر توجه ویژه ای به آن می شد شرایط حال حاضر به وجود  دارد و ا
نمی آمد.  به گفته رئیس هیات مدیره سندیکای شرکت های 
تولیدکننده برق در طول ۱۰ سال گذشته تمام سیاست گذاری ها، 
قوانین و اتفاقاتی که در دولت و مجلس شورای اسلامی افتاد 
منجر به این شد که امروز ناترازی برق داشته باشیم. باید گفت 
که سیاست گذاری ها غلط بوده و این سیاست گذاری ها منجر به 
سرکوب بخش خصوصی شده و ما را به سمت ناترازی کشانده 
است.  وی با انتقاد از تصدی گری و واسطه گری دولت در صنعت 
کرد: نیروگاه های غیردولتی امروز ۶۷ درصد نیاز  برق اظهار 
برق کشور را تامین می کنند و در بازار بورس و عمده فروشی با 
نیروگاه های دولتی رقابت دارند و این در حالی است که همیشه در 
که بخش خصوصی باید با نرخی برق را  این بازار بازنده هستند چرا
بفروشد که برای آنها سود داشته باشد اما نیروگاه های غیردولتی 
چنین الزامی ندارند چه بسا که برای رهایی از مالیات تمایلی به 
قیمت بالا نیز نخواهند داشت.  تقی زاده با بیان این که وزارت 
نیرو هم تولیدکننده و هم خریدار برق است، تصریح کرد: تا زمآنکه 
دولت دست از تصدی گری و واسطه گری بر ندارد انتظار این که 
ناترازی برق برطرف شود یک رویاست. در شرایط فعلی باید با یک 
مکانیسم درست بین تولید کننده و مصرف کننده شفاف سازی 
قیمت صورت گیرد.  رئیس هیات مدیره سندیکای شرکت های 
کید بر این که در حال حاضر نیز آزادسازی  تولیدکننده برق با تا
قیمت برق شروع شده اظهار کرد: قیمت برق برای مشترکان 
کنون  پرمصرف تجاری تقریبا با نرخ آزاد در نظر گرفته می شود اما ا
در یک سیکل معیوب قرار داریم چرا که خرید برق از تولید کننده 
گر این اقتصاد اصلاح شود  با قیمت های بسیار پایین است و ا
کید بر این که  می توان بسیاری از چالش ها را برطرف کرد.  وی با تا
براساس برنامه توسعه ششم قرار بود ۲۵ هزار مگاوات نیروگاه 
جدید احداث شود که هیچ نیروگاه جدیدی در طول برنامه ششم 
توسعه توسط بخش خصوصی کلنگ نخورده است، اظهار کرد: 
تنها صنایع مجبور به احداث نیروگاه شدند که این مساله نیز 
تبعات زیادی را به دنبال دارد.  تقی زاده اضافه کرد: براساس برنامه 
هفتم توسعه نیز قرار بر این است که ظرفیت نامی به ۱۲۴ هزار 
مگاوات برسد، یعنی ۳۱ هزار مگاوات نیروگاه جدید احداث شود 
که ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر و مابقی حرارتی خواهد بود. 
طبق این برنامه ۵۰ درصد توسط صنایع و ۵۰ درصد دیگر توسط 
بخش خصوصی به جز صنایع سرمایه  گذاری خواهد شد.  رئیس 
هیات مدیره سندیکای شرکت های تولیدکننده برق با بیان این که 
۳۱ هزار مگاوات به معنای ۲۲ هزار مگاوات ظرفیت عملی در بخش 
حرارتی و ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدید پذیر به معنای توان ۲۵۰۰ 
مگاوات است که به فرض تحقق این اعداد باز هم طی پنج سال 
آینده مشکل ناترازی برق حل نخواهد شد.  وی با بیان این که برای 
رفع ناترازی در صنعت برق به ۲۰ میلیارد دلار سرمایه نیاز است، 
گر ناترازی در صنعت برق حل نشود با بحران های شدید  گفت: ا
اقتصادی، کارگری و اجتماعی مواجه خواهیم بود.  تقی زاده با 
بیان این که در سال ۱۴۰۲ بیش از ۱۰۰ همت عدم النفع داشته ایم 
و طبق پیش بینی ها در سال ۱۴۰۰ این عدد به بیش از ۱۵۰ همت 
خواهد رسید، تصریح کرد: برای حل مشکلات فعلی باید دولت در 
تصدی گری و واسطه گری در صنعت برق دست بردارد، در غیر این 
صورت رفع ناترازی ها تنها یک رویا خواهد بود.  وی با بیان این که 
حدود ۱۲ تا ۱۳ همت مطالبات نیروگاه هاست، اظهار کرد: آزادسازی 
گر واقعی باشد باید نرخ سوخت نیز واقعی شود و ما نیز از این  برق ا
مساله نیز استقبال خواهیم کرد اما لازم است که اجازه دهند تا در 
یک مکانیزم عرضه و تقاضا کشف قیمت واقعی صورت گیرد و ما 
بتوانیم بدون واسطه برق را به مشتری واقعی به فروش برسانیم. 
گر میزان مصرف برق در تهران دو برابر الگو باشد  در حال حاضر نیز ا
هر کیلووات ساعت ۱۵۰۰ تومان فروخته می شود.  به گفته رئیس 
هیات مدیره سندیکای شرکت های تولیدکننده برق با آزاد سازی 
نرخ برق نه تنها مشترکان زیر الگو آسیب نمی بینند بلکه یک درآمد 

نیز برای آنها ایجاد خواهد شد. 

معاون وزیر راه و شهرسازی: 

ممنوعیت پروازی شبانه ادامه دارد
مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری ایران گفت: همچنان 
ممنوعیت عملیات پروازی برای هواپیماهای مسافری در ساعات 
۲۴ تا ۴ صبح در فرودگاه مهرآباد برقرار است. با شدت گرفت گلایه 
همسایگان فرودگاه مهرآباد از آلودگی های صوتی پروازهای شبانه 
براساس دستور وزارت راه و شهرسازی در شهریور 9۳، قرار بر این 
شد هواپیمایی بین ساعات ۲۴ ساعت تا ۵ صبح از باند فرودگاه 
مهرآباد بلند نشود و هیچ هواپیمایی از ساعت ۱۲ شب تا ۶ صبح 
روی باند ننشیند. البته پروازهای نظامی، آمبولانسی و اضطراری 
از قانون منع انجام پروازهای شبانه معاف شده بودند. اما این 
ابلاغیه تا سه سال بعد از آن عملا به اجرا نرسید و از آبان ماه سال 

9۶ ممنوعیت پروازی در این ۵ ساعت برقرار شد. 
کنان منطقه مهرآباد و  اما دوباره نارضایتی ها و اعتراضات سا
منطقه مسیر پروازی این فرودگاه از آلودگی صوتی هواپیماهای 
شبانه، افزایش یافته و می گویند که تعدادهای پروازها به تعداد 

قبل از اعمال ممنوعیت ها رسیده  است. 

   ارزیابی شما از کناره گیری بایدن در حالی که بیش از نیمی 
از مسیر کارزار انتخاباتی در آمریکا پیموده شده، در تغییر و 

نوسانات بازارهای جهان و ایران چیست؟
شاید برای نخستین بار باشد که حزبی تصمیم به کناره گیری 
نامزد خود می گیرد تا شخص دیگری جای او معرفی  کند. قطعاً 
این امر در معاملات داخلی آمریکا، خیلی متعارف نیست اما دارای 
معانی بسیاری است که به رقیب انتخاباتی کمک می کند، از این رو 
احتمال پیروزی طرف مقابل را افزایش می دهد، هر چند عوامل 
بسیاری در انتخابات کنونی آمریکا دخیل هستند که می توان از 
شکایات علیه ترامپ و مسائل تاثیرگذار بر این مساله و اینکه تا چه 
که بنا  اندازه می تواند در این عرصه تاثیرگذار باشد، وجود دارد؛ چرا
گر ترامپ به دلیل شکایت های  بر قوانین موجود در آمریکا حتی ا
صورت گرفته فعلی یا حتی آتی، به زندان نیز محکوم شود، قادر 
به انجام وظایف خود به عنوان رئیس جمهور احتمالی پیروز 
خواهد بود. اما کناره گیری بایدن ساختار انتخاباتی و تبلیغاتی 
حزب دموکرات را به شدت دچار مشکل خواهد کرد، گرچه با 
حضور شخصی چون کاملا هریس امیدواری هایی وجود دارد که 
برخی از این کاستی و کمبودها برطرف شود که البته بستگی کامل 
به برنامه انتخاباتی و قدرت جذب مردم دراین کارزار انتخاباتی و 
تاثیری که می تواند روی سناتورهای ایالت های مختلف بگذارد، 
دارد، در حقیقت کاملا هریس یا هر نامزد برگزیده حزب دموکرات ها 
در آینده باید، به گونه ای رفتار کند تا سناتورهای ایالت ها منافع 
خود را در حضور وی به عنوان رئیس جمهور آتی آمریکا ببینند تا 

از وی در این انتخابات حمایت کنند. 
   ادامه این کارزار انتخاباتی با توجه به عدم حضور بایدن 
و معادلات کنونی درباره ترامپ در حوزه اقتصادی در عرصه 

بین الملل چگونه بررسی می کنید؟
در حال حاضر هنوز نمی توان پیش بینی دقیقی در این 
خصوص انجام داد، اما قطعاً این امر در اقتصاد خود آمریکا 
تاثیرگذار خواهد بود و قطعاً کناره گیری بایدن از انتخابات حتی 
در همین مرحله نیز اقتصاد آمریکا و بازارهای جهانی را دچار لرزه 
خواهد کرد و تشکیک و تردیدی در بازارها ایجاد خواهد شد. 
با توجه به سیاست های مطرح شده از سوی ترامپ حکایت 
از توجه وی به مسائل اقتصادی و مقوله مالیات ها، توجه به 
مقررات کیوتو و مسائل محیط زیست و... می کند که همچون 
دوره قبلی حضور وی به عنوان رئیس جمهور آمریکا، به هر گونه 
فعالیت مخرب و مضر محیط زیستی آزادانه تر صورت می گیرد 
و بدیهی است افراد یا سازمان هایی نیز از محل ایجاد درآمد 
می کنند، بنابراین به طرفداران ترامپ خواهند گرایید. از سوی 
دیگر فشار اتخاذ سیاست های کاندیداهای انتخابات آمریکا 
علیه اقتصاد چین به عنوان ابرقدرت اقتصادی درجهان و 
کنش چین نسبت به برقراری معاملات تجاری با این کشور  وا
است، همچنین اینکه خرید نفت ایران با حضور کدام کاندیدا 
تحت فشار بیشتری قرار خواهد گرفت و قطعاً خریداران نفت 
ارزان ایران تمایل بیشتری به سیاست هایی دارند که انتفاع 
بیشتری برای آنها داشته باشد، به این ترتیب پارامترهای 
بسیاری در سیاست های حمایتگرایانه کشورهای جهان از 
این دو نامزد موثر هستد، بایدن در مواجهه با چین و معاملات 
اقتصادی، سیاسی و... ملایم تر رفتار کرده است، اما ترامپ 
بر اساس برنامه های پیش بینی شده قصد دارد فشارهای 
بیشتری نسبت به این کشور اِعمال کند و قطعاً این امر شامل 
واردات نفت از ایران نیز می شود و این امرروی اقتصاد ایران 

تاثیرات منفی خواهد گذاشت. در مجموع عوامل بسیاری 
چون؛ مالیات، اشتغال، استخراج نفت از شِل آمریکا و افزایش 
صادرات این محصول از آمریکا در اقتصاد آمریکا و نسبت حضور 
نفت و گاز دیگر کشورها در بازار جهانی قابل محاسبه خواهد 
بود. مجموعه این عوامل را باید به طور دقیق محاسبه کرد و با 
بررسی دقیق دید که کدام گزینه در عرصه معاملات جهانی گزینه 

مناسب تری خواهد بود. 
   با توجه به اظهارنظر های اخیر ترامپ و وضعیت فعلی 
و پیروزی مسعود پزشکیان در انتخابات ایران، کدام گزینه 
به طور ملموس و واقعی برای اقتصاد ایران بهتر خواهد بود 
و اینکه آیا با وجود چالش های درونی ایران، حتی در صورت 
پیروزی مجدد دموکرات ها در انتخابات آمریکا، آیا ایران 
فرصت بهره برداری بهینه در راستای رفع تحریم ها و... را 

خواهد یافت؟ 
با توجه به بیانات وزارت خارجه آمریکا و برخی از اظهارات 
اطرافیان ترامپ، می توان این را گفت که این کشور برای برقراری 
کرات مجدد با ایران اعلام آمادگی کرده اند تا شاید توافقاتی  مذا
صورت گیرد، اما اینکه آیا ایران با توجه به چنددستگی های 
گروه های سیاسی موجود حاضر خواهد بود این پالس های 

مثبت را دریافت کند یا پاسخ دهد باید منتظر ماند. 
آقای پزشکیان با توجه به اظهار تمایل  آیا خود     
نسبت به برقراری توسعه روابط با همه کشورهای جهان، 
خواهند توانست اقدامی عملیاتی در این زمینه به منظور 

گشایش های اقتصادی به عمل آورند؟ 
 در این باره می توان گفت؛ با توجه به اظهارات پیشین 
رئیس جمهور منتخب دولت چهاردهم می شود توقع تحولاتی 
کره و تعامل مستقیم با  در این زمینه را داشت، اما قطعاً مذا
آمریکا، نیازمند توافق درباره موضوعات متعددی است که 
نشانه های آن هنوز در کشور مشاهده نشده است. در حقیقت 
از همان دور اول تحریم ها باید به این فکر می بودیم، اینک نوع 
ارتباط ما با دنیا، مبتنی بر موضع گیری سیاسی  کشورهای بزرگ 
گر  نسبت به ما و موضع گیری ما نسبت به این کشورهاست. ا
هدف توسعه کشور باشد باید تاثیر و وزن مسائل سیاسی در 
مسائل اقتصادی کاهش یابد. در حقیقت این امر برای کشور 

که جهان در  نامطلوب نخواهد بود دلیلش هم این است 
کنون جهان در مرحله انتقالی است.  حال تغییر است، یعنی ا
قدرت های بزرگ دیروز دیگر آن قدرت و اقتدار را ندارند. زمانی 
جهان دوقطبی بود، بعد دوره کوتاهی تک قطبی شد و آمریکا 
ع جهان شد و اینک جهان در حال بازگشت به  قدرت بلامناز
دوره چندقطبی است. باید بتوانیم خودمان را با توجه به روند 
کم بر تغییرهای جهان تنظیم کنیم و پاسخگوی نیازهای  حا
کم نیست و موقعیت  کشور  روزمان باشیم. ظرفیت های 
ژئوپلیتیک کشور بسیار بالاست، حضور نیروهای جوان در 

صحنه کشور هم یک فرصت بزرگ است. 
بایدن و همچنین حضور  کناره گیری  آیا می توانیم     
پزشکیان در دولت را نشانه یا عاملی برای ایجاد امید به 

تحولات اقتصادی و بهبود معیشت مردم در نظر بگیریم؟ 
در دایره سیاست هیچ چیزی منتفی و غیرممکن نیست و 
همه این امور بستگی به مهارت و دقت آقای پزشکیان و تیم 
کمیت درخصوص  همراه ایشان دارد و هم بستگی به تصمیم حا
اقدامات صورت گرفته احتمالی است تا گشایشی در اقتصاد کشور 
ایجاد شود. قطعاً این دو عامل می توانند مکمل همدیگر در مسیر 
گر هر دوعامل در کنار همدیگر  حل مشکلات اقتصادی باشند و ا

قرار گیرند می توانیم شاهد تحولات اقتصادی در کشور باشیم. 
   تاثیر کناره گیری بایدن و حضور احتمالی کاملا هریس و یا 
پیروزی احتمالی ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
برای دو قدرت چین و روسیه در عرصه اقتصادی – سیاسی 

چگونه خواهد بود؟
جانشین بایدن یا دموکرات ها برای اقتصاد چین تاثیرات 
آنچنانی نخواهد داشت، اما برعکس برای اقتصاد روسیه 
مشکلات بیشتری ایجاد خواهد کرد، ولی با آمدن احتمالی 
ترامپ برای روسیه گشایشی ایجاد خواهد شد که همان گونه 
که دیدیم از اظهار نظرهای مقامات دو کشور این امر کاملاً 
بارز است. ضمن اینکه آمریکا رسما به ایران مجوز فروش و 
عرضه نفت به کشورها از جمله چین را نداده، اما ممکن است 
چشم پوشی کند. چین کشور بزرگی است و چندین شرکت و 
پالایشگاه دارد و نمی تواند همه را کنترل کند، آنها به بازارها به 
هر ترتیب دسترسی خواهند داشت و باعث افزایش قیمت 
می شوند، اما در هر حال باید با قاطعیت گفت که هیچ توافقی 
برای عرضه نفت ایران صورت نگرفته است. نفت ایران فعلا در 
گر احتمالا ترامپ  شرایط تحریم عرضه می شود ضمن اینکه ا
کار بیاید تحریم های شدیدتر هم اعمال می شود و  بر سر 
تصمیم گیری ها بر اساس شرایط موجود و تلاش برای عدم ایجاد 
بحران در تامین انرژی انجام می شود. یک سیاست مشخصی 
وجود ندارد که بگوییم که ایران نباید از سقف مشخصی در تولید 
و فروش نفت تجاوز کند یا به چه کسی و یا در کدام بازار نفت را 
بفروش برساند، تصمیم گیری ها تا حدی نوسان دارد و ثابت 
نیست. شرایط بازار به گونه ای است که آمریکا از فرصت استفاده 
کرده و نفت شیل را به اروپا و کشورهای دیگر می فروشد یعنی 
معاملات نفت یک جانبه نیست و یک چهره ندارد، جنبه های 
مختلفی دارد. آمریکا جایی فشار وارد می کند که کمبود ایجاد 
شود و وقتی نفت تولیدی خود را در بازار عرضه کرد تعادل ایجاد 
گر قیمت نفت بالا رفت بلافاصله از ذخایر استراتژیک  می کند ا
خود استفاده می کند و نفت را می فروشد و درآمد کلانی کسب 
می کند. بنابراین وجوه و جنبه های مختلفی باید دیده و 

معادلات چندوجهی و چندمجهولی کنار هم چیده شود. 
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گر  ا گفت:  انرژی  حوزه  کارشناس  یک 
 ۳ ۲ تا  کامل لغو  نشود در  تحریم به طور 
 ، سال آینده حتی برای تامین حداقلی گاز
بنزین، برق، گازوئیل و حتی آب دچار مشکل 
گر بخواهد  کمیت ا خواهیم شد، یعنی حا
واقع بینانه نگاه کند؛ چاره ای جز این ندارد 

که مسأله تحریم و FATF را حل کند.  
ایلنا،  با  گفت وگو  در  بهروزی فر  مرتضی 
درباره اینکه صنعت گاز در چه شرایطی به 
گفت:  می شود،  سپرده  چهاردهم  دولت 
 ۱۵ که طی  با توجه به شرایطی  متاسفانه 
اد  سال گذشته و از اواخر دولت احمدی نژ
کشور داشتیم و آن اینکه تحریم ها هرچند که 
کاغذپاره خوانده شدند، پیچ شان سفت تر و 
آغازی برای رکود در جذب سرمایه، تکنولوژی، 
تجهیزات و مدیریت فنی در صنعت نفت و گاز 
کشور شد.  وی افزود: طبیعی است که نفت 
و گاز برای اینکه سرپا بماند و توسعه داشته 
باشد همواره نیاز به سرمایه و تکنولوژی روز 
گریزناپذیر است.  عضو  دارد و این مسأله 
هیات علمی موسسه مطالعات بین المللی 
دلیل  به  ما  حاضر  حال  در  گفت:  انرژی 
تحریم ها هم طرف عرضه و هم در سمت 
تقاضای نفت و گاز دچار مشکل هستیم، به 
این ترتیب که نتوانسته ایم در بهینه سازی 
و مصرف سوخت و انرژی در بخش خانگی، 
کنیم.  وی  صنایع و نیروگاه ها موفق عمل 
ادامه داد: از دیگر سو باتوجه به مشکلات و 
محدودیت های تحریم نتوانسته ایم جذب 
سرمایه خارجی و تکنولوژی روز شرکت های 
متناسب  و  باشیم  داشته  را  دنیا  بزرگ 
کنیم، در  کشور تولید  گاز  با ذخایر نفت و 
چند سال گذشته به جایی رسیده ایم که در 
فصل تابستان هم توان تامین گاز مورد نیاز 
کشورمان را نداریم.  بهروزی فر خاطرنشان 
کرد: مشکلات صنعت گاز به حدی افزایش 
یافته که در تابستان هم برخی نیروگاه ها با 
سوخت مایع کار می کنند، حل این مسائل 
گر بخواهیم  راهی جز رفع تحریم ندارد یعنی ا
همین سیاست چند سال اخیر را ادامه دهیم 
بهبود  را  وضعیت مان  نمی توانیم  تنها  نه 
ببخشیم بلکه مسلما باید منتظر روزهای 
گر  خیلی بدتری هم باشیم.  وی ادامه داد: ا
نتوانیم سرمایه، تکنولوژی، دانش فنی وارد 
گر نتوانیم از کمک شرکت های  کشور کنیم، ا
بزرگ دنیا در بخش تولید و توسعه میادین 
استفاده کنیم، نه تنها نمی توانیم وضعیت 
فعلی را حتی تثبیت کنیم بلکه نباید دنبال 
افزایش تولید هم برویم.   این کارشناس حوزه 
انرژی یادآور شد: ما در بخش مصرف هم 
نیازمند سرمایه، تکنولوژی و هم مدیریت 
در  بهینه سازی  بتواند  که  هستیم  جدید 
مصرف را دنبال کند و این اتفاق نخواهد افتاد 
مگر اینکه سایه تحریم از سر کشور کنار برود.  
کید کرد: تا ارتباط مان با دنیا روبه راه  وی تا
نشود و نتوانیم شرکت های بزرگ را در کشور 
بپذیریم نه مسئله افزایش و نه حفظ تولید 
با ارقام فعلی میسر نخواهد بود و در مسئله 
بهینه سازی مصرف هم حرف چندانی برای 
اظهار  بهروزی فر  داشت.   نخواهیم  ارائه 
گاز  داشت: ما دومین دارنده بزرگ ذخایر 
گر بتوانیم در گام  اول مصرف  دنیا هستیم، ا
را بهینه کنیم و متناسب با ذخایر تولیدمان 
را افزایش دهیم، می توانیم یکی از بزرگ ترین 
صادرکنندگان گاز دنیا شویم، به شرطی که 
بتوانیم تحریم ها را به طور کامل رفع کنیم، 
که  گر به نحوی تحریم  لغو  شود  زیرا حتی ا
امکان بازگشت مجدد آنها وجود داشته باشد 
سرمایه گذاران و شرکت های بزرگ به کشور ما 
نخواهند آمد، بعبارت دیگر باید سایه تحریم 
، اقتصاد و صنعت  به طور کامل از سر کشور
کنار برود، سپس انتظار داشته  گاز  نفت و 
باشیم شرکت های بزرگ دنیا به صنعت نفت 
گر تحریم به  ما ورود کنند.  وی متذکر شد: ا
کامل لغو  نشود در ۲ تا ۳ سال آینده  طور 
، بنزین، برق،  حتی برای تامین حداقلی گاز
گازوئیل و حتی آب دچار مشکل خواهیم 
گر بخواهد واقع بینانه  کمیت ا شد، یعنی حا
نگاه کند؛ چاره ای جز این ندارد که مسأله 
تحریم و FATF را حل کند.  این کارشناس 
گر تحریم حل  ا انرژی بیان داشت:  حوره 
نشود و بخواهیم به همین روال کنونی حوزه 
انرژی را اداره کنیم تا کمتر از ۵ سال آینده 
، برق و بنزین جیره بندی خواهد شد و  گاز
خواهیم  منطقه ای  قطعی  اینکه  حداقل 
داشت، یعنی قطعی و محدودیت گازی که 
در زمستان ها در نیروگاه ها و صنایع اعمال 
در  می شویم  مجبور  پس  این  از  می کنیم 
بخش خانگی اجرا کنیم و نفت سفید را به 
خانه ها برگردانیم و بسوزانیم البته به شرطی 
که نفت سفید هم داشته باشیم، بنابراین 
حتی نباید انتظار داشته باشیم در فصل 
زمستان بتوانیم گاز مورد نیاز بخش خانگی 
را تامین کنیم. نتیجه اینکه در حوزه برق، 
گازوئیل و بنزین دچار ناترازی بیشتر خواهیم 
شد.  وی با بیان اینکه تولید سال به سال کم 
و مصرف هر لحظه در حال افزایش است، 
گر مشکلات مان را با دنیا  خاطرنشان کرد: ا
حل نکنیم ناترازی در تمامی حوزه ها لحظه 
به لحظه بیشتر می شود، زیرا با تداوم تحریم 
حتی برای واردات بنزین، گازوئیل و گاز دچار 
چالش خواهیم شد، اینها مسائلی است که 
نمی توان نادیده گرفت و راه جایگزینی جز رفع 

تحریم وجود ندارد. 

»آرمان ملی« در گفت وگو با صباح زنگنه
تغییرات در بازارها با کناره گیری بایدن را بررسی می کند

تکانه های کناره گیری بایدنتکانه های کناره گیری بایدن
 

 بر بازارهای جهانی و ایران بر بازارهای جهانی و ایران

: کناره گیری جو بایدن از حضور در ادامه  آرمان ملی -صدیقه بهزادپور
کنش های مختلفی  کارزار انتخاباتی آمریکا از حزب دموکرات ها باعث ایجاد وا
در آمریکا و جهان شد. گروهی معتقدند؛ کناره گیری بایدن از انتخابات بر 
اساس پیش فرض های موجود در این عرصه، باعث تقویت نامزد حزب 
مقابل و همچنین تضعیف مواضع نامزد مخالف در عرصه انتخابات آمریکا 
خواهد شد، اما برخی نیز بر این باور هستند با توجه به پیشتاز بودن ترامپ 
کناره گیری بایدن و  در نظرسنجی های انتخاباتی در ایالت های مختلف، 
جایگزینی کاملا هریس بهترین فرصت برای بازگرداندن کفه مبارزات انتخابات 
به نفع دموکرات ها خواهد بود. در این میان باتوجه به وضعیت متزلزل اقتصاد 
جهانی پس از گذر از بحران کرونا و نوسانات شدید بازار نفت و... بسیاری از 
کشورها در انتظار تعیین وضعیت انتخابات آمریکا و ادامه مسیر با سیاست های 
تندرویانه با پیروزی احتمالی ترامپ در جهان و همچنین پیمان های جهانی و 

منطقه ای، یا بُردِ دموکرات ها با سیاست های میانه روتر در عرصه بین المللی و 
متعهد به پیمان های زیست محیطی و... هستند. قطعاً ایران نیز مانند بسیاری 
از کشورهای جهان بلکه با قوتی بیشتر پیگیر تحولات انتخاباتی آمریکاست، 
که دولت سیزدهم توانست با کاهش سختگیری ها نسبت به تحریم ها به  چرا
ویژه در حوزه صادرات نفت، قادر به کسب درآمدهای ارزی بیشتری از محل 
رشد تولید نفت در غیاب ترامپ داشته باشد و بدیهی است با حضور مجدد 
ترامپ و اتمام حجت وی در مناظرات انتخاباتی خود برای حضورمجدد در 
کاخ سفید برای تشدید تحریم ها علیه ایران، پزشکیان در صدر قوه اجرایی 
ایران شرایط دشواری در زمینه اقتصادی و... را پیش رو خواهد داشت که البته 
این امر با حضور تندرویان داخلی سخت تر نیز خواهد شد. از این رو با صباح 
زنگنه، تحلیلگر اقتصاد بین الملل که سابقه حضور در مجلس و دولت را دارد 

به گفت وگو پرداخته ایم که در ذیل مشاهده می فرمایید. 

پیش بینی بازارهای بین المللی و ایران بدون بایدن

باید وزن مسائل سیاسی در اقتصاد کاهش یابد

کنــون جهــان در مرحلــه انتقالــی اســت.  ا
قدرت هــای بــزرگ دیــروز دیگــر آن قــدرت 
و اقتــدار را ندارنــد. زمانــی جهــان دوقطبی 
بــود، بعــد دوره کوتاهــی تک قطبــی شــد و 
ع جهان شــد و اینک  آمریکا قــدرت بلامناز
جهان در حال بازگشت به دوره چندقطبی 
اســت. بایــد بتوانیــم خودمــان را بــا توجــه 
کم بــر تغییرهای جهــان تنظیم  به رونــد حا
کنیم و پاســخگوی نیازهای روزمان باشیم. 
ظرفیت های کشــور کــم نیســت و موقعیت 
ژئوپلیتیک کشــور بســیار بالاســت، حضور 
نیروهــای جــوان در صحنــه کشــور هم یک 

فرصت بزرگ است

دبیر انجمن فولاد گفت: با در نظرگیری 
سهم ۷ درصدی قیمت فولاد در قیمت تمام 
کنترل قیمت مسکن ملی با  شده مسکن، 
نیست.   بیش  توهمی  فولاد  قیمت  کنترل 
انجمن  دبیر  خلیفه سلطانی  رسول  سید 
تولیدگنندگان فولاد ایران دیروز در نشست 
خبری اظهار کرد: صنعت فولاد با چالش های 
مختلفی مواجه است که امیدواریم دولت 
چهاردهم این چالش های را حل کند؛ یکی 
از این چالش ها صدور مقررات خلق الساعه 
ایجاد  و  مقررات  تنظیم  است.  روزه  هر  و 
محدودیت های هر روزه آن هم برای صنعتی 
۵۵ میلیون تنی رسیده، چه  تولید  به  که 
معنایی می تواند داشته باشد؟ همچنین 
، یک مطالبه جدی است؛  خ ارز آزادسازی نر
به طوری که با حل این مشکل در سال جاری 
حداقل ۱۰ میلیارد دلار و برای سال آینده ۱۲ 

میلیارد دلار صادرات، دور از دسترس نخواهد 
بود.  خلیفه سلطانی افزود: ارز فولادی ها 
۲۰ تا ۳۰ درصد ارز ورودی به کشور را شامل 
می شود که در مقایسه با صنایعی همچون 
فرش، سهم قابل توجهی است؛ در مقایسه 
ارزآوری این دو صنعت می توان گفت سال 
میلیون   ۴۰ فرش  صنعت  ارزآوری  گذشته 
۱۰۰ میلیون دلار  بهترین حالت  و در  دلار 
بوده، اما صنعت فولاد ۸ میلیارد دلار ارزآوری 
داشته است. باقی صنایع هم همین شرایط 
را داشته اند.  دبیر انجمن تولیدکنندگان 
کید کرد: صنعت فولاد به عنوان  فولاد ایران تا

یک صنعت محوری در کنار صنایع نفت و 
پتروشیمی امکان تأمین ارز مورد نیاز کشور 
را دارد؛ این مسأله نیازمند باز شدن بندها از 
پای این صنایع است.  وی ادامه داد: سرکوب 
قیمت فولاد به بهانه های مختلف همچون 
کنترل قیمت مسکن ملی، از دیگر چالش های 
اصلی ماست؛ این کنترل نیز از طریق مکانیزم 
کنترل قیمت در بورس کالا انجام می شود. 
با در نظرگیری سهم ۷ درصدی قیمت فولاد 
در قیمت تمام شده مسکن، کنترل قیمت 
کنترل قیمت فولاد توهمی  مسکن ملی با 
بیش نیست. این عضو هیات مدیره انجمن 

تولیدکنندگان فولاد ایران، با بیان اینکه در 
 ۱۰ خ پرداختی فولادی ها  انرژی، نر بحث 
برابر سیمانی هاست، تصریح کرد: اما هنگام 
خاموشی و اعمال محدودیت نیز اول به 
سراغ فولادی ها می آیند. این درحالیست 
که صنعت فولاد می تواند برای حل مشکل 
، پیشقدم باشد. از درآمد  بحران انرژی کشور
حاصل از فروش برق به فولادی ها امکان 
گر  ایجاد نیروگاه های کافی وجود داشت که ا
انجام می شد، امروز با کمبود برق در کشور 
و در صنایع مواجه نبودیم. بهادر احرامیان 
دیگر عضو هیات مدیره این انجمن اظهار 
کرد: در حالی که نیاز برق فولادسازان ۴۰۰۰ 
مگاوات است، همین میزان ظرفیت تولید 
برق توسط صنایع فولادی انجام شده است 
اما برق نیروگاه های خودتامین فولادسازان 

هم به آن ها داده نمی شود. 

دبیر انجمن فولاد: 

مسکن با سرکوب قیمت فولاد، ارزان نمی شود


